

Contrapartida

De Computationis Jure Opiniones

Número 6381, 24 de enero de 2022

Abdalla, Ahmed M. & Jose M. Carabias, en su artículo “[From Accounting to Economics: The Role of Aggregate Special Items in Gauging the State of the Economy.](#)”, publicado por *Accounting Review*, vol. 97, no. 1, Jan. 2022, pp. 1–27, concluyen: “*Aggregate special items reflects timely news about future economic conditions, which makes it forward-looking relative to other aggregate earnings components. Consequently, we find that aggregate special items explains significantly more of the variation in future real GDP growth than aggregate earnings before special items across a wide range of specifications. Being economically grounded, our news-based mechanism offers an alternative view to the corporate profit link presumed in the extant macro-accounting literature. —Using a two-stage rational expectations test, we document that professional forecasters fully understand the information content of aggregate earnings before special items, but significantly underreact to information in aggregate special items. Given that economists at the BEA disregard special items when measuring NIPA corporate profits, our findings are consistent with aggregate special items being perceived by economists as lacking economic content. Using insights from news-driven theories of business cycles, we also demonstrate that the news embedded in aggregate special items has significant effects on a broad set of macroeconomic outcomes, including investment, unemployment, consumption, and disposable income. —Our findings represent an important step toward understanding the role of aggregate accounting earnings in*

predicting future macroeconomic activity. The new insights we provide can help economists and policymakers to make more informed decisions.”

La construcción de los indicadores macroeconómicos se hizo y se mantiene sin tener en cuenta la contabilidad, lo que fue explicable por la reducida presencia de esta. Pero el mundo ha cambiado. Hoy en día en Colombia solo las personas naturales no comerciantes están exentas de llevar contabilidad. Pero el Gobierno está facultado para obligarlas. De esta manera no tiene sentido que los economistas sigan ignorando la información contable.

Las proyecciones tienen que basarse en los datos que tienen el mayor valor prospectivo y no en los que se refieren al pasado. En la vida de los negocios, los empresarios necesitan predecir lo que podría pasar, pues constantemente arriesgan con sus decisiones. Cuando la contabilidad los auxilia en este esfuerzo ella se considera de primera importancia, cosa que nunca producirá el inmenso flujo de datos hacia las autoridades. Si el sistema y la información que produce se aprecian, también lo serán los profesionales de la contabilidad.

Son los contadores los que deben enseñarnos a los demás a usar la información de manera prospectiva. En este país la academia contable y las agremiaciones no se esfuerzan por crear una cultura contable adecuada, con lo cual se perjudican a sí mismos, a sus estudiantes, egresados y asociados.

Hernando Bermúdez Gómez